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FOREWORD 
1) The International Electrotechnical Commission (IEC) is a worldwide organization for standardization comprising 

all national electrotechnical committees (IEC National Committees). The object of IEC is to promote international 
co-operation on all questions concerning standardization in the electrical and electronic fields. To this end and 
in addition to other activities, IEC publishes International Standards, Technical Specifications, Technical Reports, 
Publicly Available Specifications (PAS) and Guides (hereafter referred to as "IEC Publication(s)"). Their 
preparation is entrusted to technical committees; any IEC National Committee interested in the subject dealt with 
may participate in this preparatory work. International, governmental and non-governmental organizations liaising 
with the IEC also participate in this preparation. IEC collaborates closely with the International Organization for 
Standardization (ISO) in accordance with conditions determined by agreement between the two organizations. 

2) The formal decisions or agreements of IEC on technical matters express, as nearly as possible, an international 
consensus of opinion on the relevant subjects since each technical committee has representation from all 
interested IEC National Committees. 

3) IEC Publications have the form of recommendations for international use and are accepted by IEC National 
Committees in that sense. While all reasonable efforts are made to ensure that the technical content of IEC 
Publications is accurate, IEC cannot be held responsible for the way in which they are used or for any 
misinterpretation by any end user. 

4) In order to promote international uniformity, IEC National Committees undertake to apply IEC Publications 
transparently to the maximum extent possible in their national and regional publications. Any divergence between 
any IEC Publication and the corresponding national or regional publication shall be clearly indicated in the latter. 

5) IEC itself does not provide any attestation of conformity. Independent certification bodies provide conformity 
assessment services and, in some areas, access to IEC marks of conformity. IEC is not responsible for any 
services carried out by independent certification bodies. 

6) All users should ensure that they have the latest edition of this publication. 

7) No liability shall attach to IEC or its directors, employees, servants or agents including individual experts and 
members of its technical committees and IEC National Committees for any personal injury, property damage or 
other damage of any nature whatsoever, whether direct or indirect, or for costs (including legal fees) and 
expenses arising out of the publication, use of, or reliance upon, this IEC Publication or any other IEC 
Publications. 

8) Attention is drawn to the Normative references cited in this publication. Use of the referenced publications is 
indispensable for the correct application of this publication. 

9) IEC draws attention to the possibility that the implementation of this document may involve the use of (a) 
patent(s). IEC takes no position concerning the evidence, validity or applicability of any claimed patent rights in 
respect thereof. As of the date of publication of this document, IEC had not received notice of (a) patent(s), which 
may be required to implement this document. However, implementers are cautioned that this may not represent 
the latest information, which may be obtained from the patent database available at https://patents.iec.ch. IEC 
shall not be held responsible for identifying any or all such patent rights. 

IEC 60456 has been prepared by subcommittee 59D: Performance of household and similar 
electrical laundry appliances, of IEC technical committee 59: Performance of household and 
similar electrical appliances. It is an International Standard. 

This sixth edition cancels and replaces the fifth edition published in 2010 and its 
Amendment 1:2022. This edition constitutes a technical revision. 

This edition includes the following significant technical changes with respect to the previous 
edition: 

a) Title changed from previous edition to more accurately describe application: "Washing 
machines for household use – Methods for measuring the performance". 

b) Separation of the test method results from the number of test runs in a test series, with the 
independence of each test run or test series, allowing different test classes to be evaluated. 
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c) Introduction of a new standard powder detergent IEC-P, that substitutes the standard 
powder detergent IEC-A* by replacing sodium perborate with sodium percarbonate, for a 
better correlation with market offerings and in line with health/safety recommendations. 
Introduction of the new standard liquid detergents IEC-L and of the new wool standard 
detergent IEC-W with associated dosage instructions. 

d) Introduction of new measurement and evaluation methods for: 
i) wool cleaning performance, 
ii) LAS rinsing performance, 
iii) gentleness of action, 
iv) low power mode consumption, 
v) temperature inside the washload, 
vi) intermittently recurring functions, 
vii) cold water washing machines, 
viii) replacing washing performance by cleaning performance. 

e) Addition of alternative ambient conditions for conditioning of the test load with associated 
correction factors. 

f) Extension of the description of the washing machine loading, up to and beyond 25 kg of 
cotton test load, and introduction of a new mixed polyester-cotton load. 

g) Addition of the necessary definitions, measurement, and calculation methods for the 
evaluation of multi-compartment washing machines. 

h) Relocation of supplementary information to the IEC free-access supporting documents 
dashboard: reference machine maintenance information, test materials supplier information, 
expanded uncertainty values and any other pertinent information for the general public. 

The text of this International Standard is based on the following documents: 

Draft Report on voting 

59D/518/FDIS 59D/525/RVD 

 
Full information on the voting for its approval can be found in the report on voting indicated in 
the above table. 

The language used for the development of this International Standard is English. 

This document was drafted in accordance with ISO/IEC Directives, Part 2, and developed in 
accordance with ISO/IEC Directives, Part 1 and ISO/IEC Directives, IEC Supplement, available 
at www.iec.ch/members_experts/refdocs. The main document types developed by IEC are 
described in greater detail at www.iec.ch/publications. 

Words in bold in the text are defined in Clause 3. 

https://www.iec.ch/members_experts/refdocs
https://www.iec.ch/publications
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stability date indicated on the IEC website under webstore.iec.ch in the data related to the 
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WASHING MACHINES FOR HOUSEHOLD USE –  
METHODS FOR MEASURING THE PERFORMANCE 

 
 
 

1 Scope 

This document specifies methods for measuring the performance of electric washing machines 
for household use, with or without heating devices, and utilising cold and/or hot water supply, 
including those which specify the use of no detergent for normal use. It is also applicable to 
washing machines for communal use in blocks of flats or in launderettes and to electrical 
household appliances for both washing and drying textiles (household washer-dryers) with 
respect only to their washing related functions. It also deals with electrical appliances for water 
extraction by centrifugal force (spin extractors). 

NOTE 1 Household washer-dryer combined performance is assessed to IEC 62512. 

NOTE 2 Household tumble dryer performance is assessed to IEC 61121. 

The object is to state and define the performance characteristics of household washing 
machines, the washing related functions of washer-dryers and water extraction function of 
spin extractors, and to describe the test methods for measuring these characteristics. 

This document does not apply to washing machines for commercial use such as in commercial 
laundries. 

NOTE 3 The preparation of methods for measuring the performance of washing machines for commercial use is 
under evaluation.  

This document does not specify the acoustical noise measurement for household washing 
machines. 

NOTE 4 Acoustical noise measurements and evaluation for household washing machines are specified in 
IEC 60704-1, IEC 60704-2-4 and IEC 60704-3. 

This document is not intended to be used for the comparative evaluation of detergents. 

2 Normative references 

The following documents are referred to in the text in such a way that some or all of their content 
constitutes requirements of this document. For dated references, only the edition cited applies. 
For undated references, the latest edition of the referenced document (including any 
amendments) applies. 

IEC 60027-1:1992, Letters symbols to be used in electrical technology – Part 1: General 

IEC 60335-2-7, Household and similar electrical appliances – Safety – Part 2-7: Particular 
requirements for washing machines 

IEC 60734, Household electrical appliances – Performance – Water for testing  

IEC 62301, Household electrical appliances – Measurement of standby power 

IEC 63474, Electrical and electronic household and office equipment – Measurement of 
networked standby power consumption of edge equipment 
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ISO 139:2005, Textiles – Standard atmospheres for conditioning and testing  
ISO 139:2005/AMD1:2011 

ISO/CIE 11664-2, Colorimetry – Part 2: CIE standard illuminants 

ISO 2060, Textiles – Yarn from packages – Determination of linear density (mass per unit 
length) by the skein method 

ISO 2061, Textiles – Determination of twist in yarns – Direct counting method 

ISO 3759, Textiles − Preparation, marking and measuring of fabric specimens and garments in 
tests for determination of dimensional change 

ISO 7211-2, Textiles – Woven fabrics – Construction – Methods of analysis – Part 2: 
Determination of number of threads per unit length  

ISO 80000-1:2022, Quantities and units – Part 1: General  

EN ISO 648:2008, Laboratory glassware − Single-volume pipettes 

EN 12127, Textiles – Fabrics – Determination of mass per unit area using small samples 

CIE 015:2018, Colorimetry 

ASTM E287-02:2019, Standard Specification for Laboratory Glass Graduated Burets 

ASTM E288-10:2017, Standard Specification for Laboratory Glass Volumetric Flasks 

ASTM E969-02:2012, Standard Specification for Glass Volumetric (Transfer) Pipets 

3 Terms, definitions, abbreviated terms and symbols 

For the purposes of this document, the following terms and definitions apply. 

ISO and IEC maintain terminology databases for use in standardization at the following 
addresses: 

• IEC Electropedia: available at https://www.electropedia.org/ 

• ISO Online browsing platform: available at https://www.iso.org/obp 

Figure 1 shows the usage of and the relationships between definitions for performance and 
consumption measures. 

https://www.electropedia.org/
https://www.iso.org/obp
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MACHINES À LAVER POUR USAGE DOMESTIQUE –  

MÉTHODES DE MESURE DE L'APTITUDE À LA FONCTION 
 

AVANT-PROPOS 
1) La Commission Electrotechnique Internationale (IEC) est une organisation mondiale de normalisation composée 

de l'ensemble des comités électrotechniques nationaux (Comités nationaux de l'IEC). L'IEC a pour objet de 
favoriser la coopération internationale pour toutes les questions de normalisation dans les domaines de 
l'électricité et de l'électronique. À cet effet, l'IEC – entre autres activités – publie des Normes internationales, 
des Spécifications techniques, des Rapports techniques, des Spécifications accessibles au public (PAS) et des 
Guides (ci-après dénommés "Publication(s) de l'IEC"). Leur élaboration est confiée à des comités d'études, aux 
travaux desquels tout Comité national intéressé par le sujet traité peut participer. Les organisations 
internationales, gouvernementales et non gouvernementales, en liaison avec l'IEC, participent également aux 
travaux. L'IEC collabore étroitement avec l'Organisation Internationale de Normalisation (ISO), selon des 
conditions fixées par accord entre les deux organisations. 

2) Les décisions ou accords officiels de l'IEC concernant les questions techniques représentent, dans la mesure du 
possible, un accord international sur les sujets étudiés, étant donné que les Comités nationaux de l'IEC intéressés 
sont représentés dans chaque comité d'études. 

3) Les Publications de l'IEC se présentent sous la forme de recommandations internationales et sont agréées 
comme telles par les Comités nationaux de l'IEC. Tous les efforts raisonnables sont entrepris afin que l'IEC 
s'assure de l'exactitude du contenu technique de ses publications; l'IEC ne peut pas être tenue responsable de 
l'éventuelle mauvaise utilisation ou interprétation qui en est faite par un quelconque utilisateur final. 

4) Dans le but d'encourager l'uniformité internationale, les Comités nationaux de l'IEC s'engagent, dans toute la 
mesure possible, à appliquer de façon transparente les Publications de l'IEC dans leurs publications nationales 
et régionales. Toutes divergences entre toutes Publications de l'IEC et toutes publications nationales ou 
régionales correspondantes doivent être indiquées en termes clairs dans ces dernières. 

5) L'IEC elle-même ne fournit aucune attestation de conformité. Des organismes de certification indépendants 
fournissent des services d'évaluation de conformité et, dans certains secteurs, accèdent aux marques de 
conformité de l'IEC. L'IEC n'est responsable d'aucun des services effectués par les organismes de certification 
indépendants. 

6) Tous les utilisateurs doivent s'assurer qu'ils sont en possession de la dernière édition de cette publication. 

7) Aucune responsabilité ne doit être imputée à l'IEC, à ses administrateurs, employés, auxiliaires ou mandataires, 
y compris ses experts particuliers et les membres de ses comités d'études et des Comités nationaux de l'IEC, 
pour tout préjudice causé en cas de dommages corporels et matériels, ou de tout autre dommage de quelque 
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découlant de la publication ou de l'utilisation de cette Publication de l'IEC ou de toute autre Publication de l'IEC, 
ou au crédit qui lui est accordé. 

8) L'attention est attirée sur les références normatives citées dans cette publication. L'utilisation de publications 
référencées est obligatoire pour une application correcte de la présente publication. 

9) L'IEC attire l'attention sur le fait que la mise en application du présent document peut entraîner l'utilisation d'un 
ou de plusieurs brevets. L'IEC ne prend pas position quant à la preuve, à la validité et à l'applicabilité de tout 
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L'IEC 60456 a été établie par le sous-comité 59D: Aptitude à la fonction des appareils 
électrodomestiques et similaires de lavage de linge, du comité d'études 59 de l'IEC: Aptitude à 
la fonction des appareils électrodomestiques et analogues. Il s'agit d'une Norme internationale. 

Cette sixième édition annule et remplace la cinquième édition parue en 2010 et son 
Amendement 1:2022. Cette édition constitue une révision technique. 

Cette édition inclut les modifications techniques majeures suivantes par rapport à l'édition 
précédente: 

a) le titre a été modifié par rapport à l'édition précédente pour décrire plus précisément 
l'application: "Machines à laver pour usage domestique – Méthodes de mesure de l'aptitude 
à la fonction"; 
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b) la séparation de la méthode d'essai résulte du nombre de sessions d'essai dans une série 
d'essais, l'indépendance de chaque session d'essai ou série d'essais permettant d'évaluer 
différentes classes d'essai; 

c) introduction d'un nouveau détergent en poudre normalisé IEC-P, qui se substitue au 
détergent en poudre normalisé IEC-A* par le remplacement du perborate de sodium par du 
percarbonate de sodium, pour une meilleure corrélation avec les offres du marché et 
conformément aux recommandations en matière de santé/sécurité. Introduction des 
nouveaux détergents liquides normalisés IEC-L et du nouveau détergent normalisé pour la 
laine IEC-W, avec les instructions de dosage correspondantes; 

d) introduction de nouvelles méthodes de mesure et d'évaluation pour: 
i) la performance de nettoyage de la laine; 
ii) la performance de rinçage LAS; 
iii) la douceur d'action; 
iv) la consommation en mode basse puissance; 
v) la température à l'intérieur de la charge de lavage; 
vi) les fonctions récurrentes intermittentes; 
vii) les machines à laver à eau froide; 
viii) le remplacement de la performance de lavage par la performance de nettoyage; 

e) ajout de conditions ambiantes alternatives pour le conditionnement de la charge d'essai, 
avec les facteurs de correction correspondants; 

f) extension de la description du chargement des machines à laver, jusqu'à 25 kg et plus pour 
la charge d'essai de coton, et introduction d'une nouvelle charge mixte polyester-coton; 

g) ajout des définitions et des méthodes de mesure et de calcul nécessaires à l'évaluation des 
machines à laver à compartiments multiples; 

h) déplacement d'informations complémentaires vers le tableau de bord des documents de 
support en accès libre de l'IEC: informations relatives à la maintenance des machines de 
référence, informations relatives aux fournisseurs des matériaux d'essai, valeurs 
d'incertitude élargie et toute autre information pertinente pour le grand public. 

Le texte de cette Norme internationale est issu des documents suivants: 

Projet Rapport de vote 

59D/518/FDIS 59D/525/RVD 

 
Le rapport de vote indiqué dans le tableau ci-dessus donne toute information sur le vote ayant 
abouti à son approbation. 

La langue employée pour l'élaboration de cette Norme internationale est l'anglais. 

La version française de la norme n'a pas été soumise au vote. 

Ce document a été rédigé selon les Directives ISO/IEC, Partie 2, il a été développé selon les 
Directives ISO/IEC, Partie 1 et les Directives ISO/IEC, Supplément IEC, disponibles sous 
www.iec.ch/members_experts/refdocs. Les principaux types de documents développés par 
l'IEC sont décrits plus en détail sous www.iec.ch/publications. 

Les termes en gras dans le texte sont définis à l'Article 3. 

https://www.iec.ch/members_experts/refdocs
https://www.iec.ch/publications
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Le comité a décidé que le contenu de ce document ne sera pas modifié avant la date de stabilité 
indiquée sur le site web de l'IEC sous webstore.iec.ch dans les données relatives au document 
recherché. À cette date, le document sera 

• reconduit, 

• supprimé, ou 

• révisé. 

 

IMPORTANT – Le logo "colour inside" qui se trouve sur la page de couverture de cette 
publication indique qu'il contient des couleurs qui sont considérées comme utiles à 
une bonne compréhension de son contenu. Les utilisateurs devraient, par conséquent, 
imprimer ce document en utilisant une imprimante couleur. 
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MACHINES À LAVER POUR USAGE DOMESTIQUE –  
MÉTHODES DE MESURE DE L'APTITUDE À LA FONCTION 

 
 
 

1 Domaine d'application 

Le présent document spécifie les méthodes de mesure de l'aptitude à la fonction des machines 
à laver électriques à usage domestique, avec ou sans dispositif de chauffage, et alimentées 
en eau froide et/ou en eau chaude, y compris celles qui spécifient une utilisation normale sans 
détergent. Elle s'applique également aux machines à laver à usage collectif dans les 
immeubles ou les laveries automatiques et aux appareils électrodomestiques destinés au 
lavage et au séchage des textiles (machines lavantes-séchantes à usage domestique) en ce 
qui concerne leurs fonctions liées au lavage uniquement. Elle traite également des appareils 
électriques destinés à l'essorage par la force centrifuge (essoreuses centrifuges). 

NOTE 1 L'aptitude à la fonction combinée des machines lavantes-séchantes à usage domestique est évaluée 
selon l'IEC 62512. 

NOTE 2 L'aptitude à la fonction des sèche-linge à usage domestique est évaluée selon l'IEC 61121. 

L'objet est d'établir et de définir les caractéristiques d'aptitude à la fonction des machines à 
laver électriques à usage domestique, les fonctions liées au lavage des machines lavantes-
séchantes et la fonction d'essorage des essoreuses centrifuges, et de décrire les méthodes 
d'essai pour le mesurage de ces caractéristiques. 

Le présent document ne s'applique pas aux machines à laver à usage commercial, par 
exemple dans les blanchisseries. 

NOTE 3 L'établissement de méthodes de mesure de l'aptitude à la fonction des machines à laver à usage 
commercial est à l'étude. 

Le présent document ne spécifie pas le mesurage du bruit des machines à laver à usage 
domestique. 

NOTE 4 Le mesurage et l'évaluation du bruit acoustique des machines à laver à usage domestique sont spécifiés 
dans l'IEC 60704-1, l'IEC 60704-2-4 et l'IEC 60704-3. 

Le présent document n'est pas destiné à être utilisé dans le cadre d'une évaluation comparative 
de détergents. 

2 Références normatives 

Les documents suivants sont cités dans le texte de sorte qu'ils constituent, pour tout ou partie 
de leur contenu, des exigences du présent document. Pour les références datées, seule 
l'édition citée s'applique. Pour les références non datées, la dernière édition du document de 
référence s'applique (y compris les éventuels amendements). 

IEC 60027-1:1992, Symboles littéraux à utiliser en électrotechnique – Partie 1: Généralités 

IEC 60335-2-7, Appareils électrodomestiques et analogues – Sécurité – Partie 2-7: Exigences 
particulières pour les machines à laver le linge 

IEC 60734, Appareils électrodomestiques – Aptitude à la fonction – Eau pour les essais  

IEC 62301, Appareils électrodomestiques – Mesure de la consommation en veille 



IEC 60456:2024 © IEC 2024 – 299 –  

IEC 63474, Appareils électriques et électroniques pour application domestique et équipement 
de bureau – Mesurage de la consommation d'énergie en veille avec maintien de la connexion 
au réseau des équipements de périphérie 

ISO 139:2005, Textiles – Atmosphères normales de conditionnement et d'essai 
ISO 139:2005/AMD1:2011 

ISO/CIE 11664-2, Colorimétrie – Partie 2 Illuminants CIE normalisés 

ISO 2060, Textiles – Fils sur enroulements – Détermination de la masse linéique (masse par 
unité de longueur) par la méthode de l'écheveau 

ISO 2061, Textiles – Détermination de la torsion des fils – Méthode par comptage direct 

ISO 3759, Textiles – Préparation, marquage et mesurage des éprouvettes d'étoffe et des 
vêtements dans les essais de détermination de la variation des dimensions 

ISO 7211-2, Textiles – Tissus – Construction – Méthodes d'analyse – Partie 2: Détermination 
du nombre de fils par unité de longueur  

ISO 80000-1:2022, Grandeurs et unités – Partie 1: Généralités  

EN ISO 648:2008, Verrerie de laboratoire – Pipettes à un volume 

EN 12127, Textiles – Étoffes – Détermination de la masse surfacique sur de petits échantillons 

CIE 015:2018, Colorimétrie 

ASTM E287-02:2019, Standard Specification for Laboratory Glass Graduated Burets 
(disponible en anglais seulement) 

ASTM E288-10:2017, Standard Specification for Laboratory Glass Volumetric Flasks 
(disponible en anglais seulement) 

ASTM E969-02:2012, Standard Specification for Glass Volumetric (Transfer) Pipets (disponible 
en anglais seulement) 

3 Termes, définitions, abréviations et symboles 

Pour les besoins du présent document, les termes et définitions suivants s'appliquent. 

L'ISO et l'IEC tiennent à jour des bases de données terminologiques destinées à être utilisées 
en normalisation, consultables aux adresses suivantes: 

• IEC Electropedia: disponible à l'adresse https://www.electropedia.org/ 

• ISO Online browsing platform: disponible à l'adresse https://www.iso.org/obp 

La Figure 1 décrit l'utilisation et les relations entre les définitions pour les mesures de l'aptitude 
à la fonction et de la consommation. 

https://www.electropedia.org/
https://www.iso.org/obp



